



# THE ROYAL CANADIAN HUSSARS ASSOCIATION MONTREAL

## NON NOBIS SED PATRIAEE

### Spring 2025



**Greetings Hussars,** our spring season has started, your executive has been busy over the past months with the planning of our annual meeting and reunion.

Our AGM was held May 10<sup>th</sup>. approximately 40 members of our association attended the meeting, followed by a visit to the best military museum in Montreal.

Your committee was busy with a few projects, such as, rewriting the Association By-laws, which was undertaken by Isabell Châtillon and Phil Turbide, the new by-laws were presented by Isabelle and unanimously passed at the AGM.

John Cochrane organized the battlefield tours in the Netherlands, which by all accounts was outstanding, the story of the tours can be found in this Trumpeter. The



camp flag that was used for the trip was presented to John, by the executive committee for his work on the tours.

Gordon Weekes is busy preparing the of association activities for the remainder of this year, which are listed in this Trumpeter.

After lunch we spent the afternoon enjoying the comradeship of fellow Hussars, many a story were told. My thanks to the members of the executive for all their hard work over this past year, keep up the good work.

**Salutations Hussars,** le printemps est arrivé et nous commençons notre saison estivale.

Au cours des derniers mois, nous avons planifié notre réunion annuelle. L'AGA a eu lieu le 10 mai, environ 40 membres de notre association assistent à la rencontre, suivie d'une visite du meilleur musée militaire de Montréal.



Votre comité était occupé par quelques projets, tels que la réécriture du règlement général de l'association, qui a été entreprise par Isabelle Châtillon et Phil Turbide, le nouveau règlement général a été adoptés à l'unanimité lors de l'AGA.

John Cochrane a organisé des visites de champs de bataille aux Pays-Bas, ce qui, de toute évidence, étaient exceptionnel, l'histoire des visites se trouve dans cette édition, le drapeau régimentaire utilisé pour le voyage a été remis à John pour son travail lors des visites.

Gordon Weekes est occupé à préparer les activités de l'association, qui sont énumérées dans ce Trumpeter.

Après le déjeuner, nous avons passé l'après-midi à profiter de la camaraderie de nos camarades hussards, beaucoup d'histoires ont été racontées.

Je remercie les membres de l'exécutif pour tout leur travail acharné au cours de la dernière année.

**Finalement, nous souhaitons la bienvenue aux nouveaux membres de l'Association qui se sont joints à nous depuis le dernier AGA - We would like to welcome the new member of our Association who joined since the last AGM;**

Véronique Hamelin  
Curtis Johnston  
Simon Levesque  
Vicki McGowan  
Kevin Rodrigue

Pascal Hypolite  
Chris Lamothe  
Wayne London  
Eric Potvin  
Olivier St-Gelais



## **PROMOTIONS & AWARDS**

During the regimental smoker & parade, the following members were presented with promotions and medals from the CO & RSM, however due to technical issues some of the photos were unavailable.

### **Trooper to Corporal:**

Cpl Jardon Fata

Cpl Nault

Cpl Theriault-Dufour

Cpl Johnston

### **Corporal to Master Corporal**

MCpl Hurdle

### **Master Corporal to Sergeant:**

Sgt Ruiz-Martinez

### **Commissioning Scroll:**

HCol MC Jarry

Lt Tiemeni Tientcheu

### **NO STONE LEFT ALONE**



Left to right: Italian Deputy Consul General Fortunato Mangiola, Casa d'Italia Executive Director Giovanna Giordano, Senator Tony Loffreda, Former President for Casa d'Italia Gino Beretta and WO Roberto Sforza SSM B Sqn RCH.

In a moving display of remembrance, over 100 students joined Italian diplomatic officials and community and civic leaders last week to honour Italian Canadian veterans at the Last Post Fund National Field of Honour in Pointe-Claire.

Under clear spring skies, students from several local schools gathered at the cemetery's Currie Circle, where they participated in a solemn ceremony paying tribute to those who served. The commemoration saw young participants placing candles at the gravesites of Italian Canadian veterans, bridging generations through acts of remembrance.

"Seeing these young people connect with our veterans' legacy brings hope for the future," said Italian Consul General Enrico Pavone, who attended alongside Deputy Consul Fortunato Mangiola. The diplomatic representatives joined members of Casa D'Italia and the broader Italian community in what proved to be a powerful morning of reflection and education. The No Stone Left Alone Memorial Foundation, which helped organize the event, provided students with historical context about the National Field of Honour and the veterans interred there. Young participants listened intently to stories of service and sacrifice before placing their candles – each light representing a promise to remember.

The ceremony, which ran from 10 a.m. to noon, took place at Canada's largest privately-owned military cemetery. Since its establishment in 1930, the Field of Honour has served as the final resting place for countless Canadian and Allied veterans. Its significance in preserving military heritage led to its designation as a National Historic Site in 2007.

### **Reported by Chesley St-Pierre "The Suburban"**

## **BATTLEFIELD TOURS ORGANIZED BY THE RCH ASSOCIATION IN 2025 TO COMMEMORATE THE 80TH ANNIVERSARY OF THE LIBERATION OF THE NETHERLANDS**

In April and May 2025, the RCH Association organized two 6-day battlefield tours to celebrate the 80<sup>th</sup> anniversary of the Liberation of the Netherlands. In total, 30 people attended these two tours; 15 participants each.

Half of the participants were from 6 families of veterans who had served in the 7<sup>th</sup> Canadian Reconnaissance Regiment (17<sup>th</sup> Duke of York's Royal Canadian Hussars) during the liberation. Also attending were eight former members of the Royal Canadian Hussars who served in the post-war period, as well as 7 other family members and friends.

The tours were principally organized by John Cochrane, with much assistance from volunteers from the Netherlands and a booking agent.



The **Blue North Tour**, which occurred on the 11-16 April 2025, retraced the route taken by the regiment almost exactly to the day 80 years earlier. At that time, the unit had crossed the Rhine River in Germany, turned north, and advanced as fast as possible to the North Sea to cut off the escape routes of the large German formations (possibly 250,000 soldiers) in the Amsterdam area.



The first stop on the tour was in Deventer, the site of the unit's last battle honour from the Second World War. The tour ended in the old city of Leeuwarden with a book presentation by Edwin Meinsma in the Gold Room at City Hall. The group was well received in several towns by historical societies, museums, municipal authorities, and interested citizens. The hospitality and appreciation of these people was outstanding.



**The Green West Tour**, which occurred on the 1-6 May 2025, retraced the route taken by the regiment during the Battle of the Scheldt in October 1944, and its stay along the river Waal during the winter from 11 November 1944 to 24 February 1945. During the Battle of the Scheldt, the unit worked as infantry helping the 3<sup>rd</sup> Canadian Infantry Division clear the Germans from the lowlands where they were stopping sea-going ships from

entering the deep-water port of Antwerp.

Later, during the winter, the unit occupied a string of observation posts along the Waal River, which, at that time, was the front line.

The schedule for this group included May 4 Memorial Day and May 5 Liberation Day activities in its program. The Green group was well received by groups of volunteers from different towns, museums, and the municipal council of Dreumel. The hospitality and appreciation of these people was just as outstanding as for the blue tour.



The Trumpeter

The tours included visits to the Canadian Military Cemeteries at Holton, Adegem, Bergen-op-Zoom, and Groesbeek where each

of the tour participants made a presentation about one of the fallen soldiers and the circumstances of their deaths. These visits were very emotional, as these young soldiers were deprived of a normal family life. Most poignant, was the presentation of Bill Duggan Jr. about his father Sergeant William Duggan who was killed in an ambush in Kilder on 1 April 1945.

Although he was only four years old at the time, Bill Jr. told the group that he remembers very clearly the day when the telegram arrived notifying his mother of his father's death. He remembers his grandmother starting to cry even before the telegram was opened. At Groesbeek, the group was also able to get a photograph with Canada's Governor General who was also visiting that day.

The tours also visited several very fine historical societies and museums, all of which had many interesting displays, photos, and stories to tell. Further, a special effort was made to take the families of



veterans to spots where their father or grandfather had served or had been involved in one or more altercations. Finally, wreaths or poppies were laid at three monuments that specifically honour members of the 17<sup>th</sup> Duke of York's Royal Canadian Hussars. Wherever possible, Canada pins and flags were passed out to spectators, and especially the children.



Our hosts made special efforts to have the visits covered by their local media. Each of the tours was intense with many stops and many interactions, but at the end, the overall level of satisfaction among the participants was very high. Thanks to all the people from Canada and the Netherlands who participated in these tours.



## **VISITES DE CHAMPS DE BATAILLE ORGANISÉES PAR L'ASSOCIATION DU RCH EN 2025 POUR COMMÉMORER LE 80<sup>ÈME</sup> ANNIVERSAIRE DE LA LIBÉRATION DES PAYS-BAS**

En avril et mai 2025, l'Association du RCH a organisé deux visites de 6 jours de champs de bataille afin de célébrer le 80<sup>ème</sup> anniversaire de la Libération des Pays-Bas. Au total, 30 personnes ont assisté à ces deux visites de 15 participants chacune. La moitié des participants provenaient de 6 familles de vétérans qui avaient servi dans le 7<sup>th</sup> Canadian Reconnaissance Regiment (17<sup>th</sup> Duke of York's Royal Canadian Hussars) pendant la libération.

Assistaient également huit anciens membres du Royal Canadian Hussars ayant servi pendant la période d'après-guerre, ainsi que 7 autres membres de familles et amis. Les visites étaient principalement organisées par John Cochrane, avec beaucoup d'aide de volontaires des Pays-Bas et d'un agent de réservation.

**La Tournée du Blue North**, qui a eu lieu du 11 au 16 avril 2025, a reproduit presque exactement le parcours emprunté par le régiment 80 ans plus tôt, presque jour pour jour. À cette époque, l'unité avait traversé le Rhin en Allemagne, s'était dirigée vers le nord et avait avancé aussi vite que possible vers la Mer du Nord pour couper les voies d'évasion des grandes formations allemandes (possiblement 250 000 soldats) dans la région d'Amsterdam.

La première étape de la visite était à Deventer, le site du dernier honneur de bataille de l'unité pendant la Seconde Guerre mondiale. La visite s'est terminée dans la vieille ville de Leeuwarden avec une présentation de livre par Edwin Meinsma dans la Salle d'Or à l'Hôtel de Ville.

Le groupe a été bien accueilli dans plusieurs villes par des sociétés historiques, des musées, des autorités municipales et des citoyens intéressés. L'hospitalité et l'appréciation de ces personnes étaient exceptionnelles.

**La Tournée du Green West**, qui a eu lieu du 1er au 6 mai 2025, a retracé le parcours emprunté par le régiment lors de la bataille de l'Escaut en octobre 1944, et son positionnement le long de la rivière Waal durant l'hiver du 11 novembre 1944 au 24 février 1945. Pendant la bataille de l'Escaut, l'unité a travaillé comme

infanterie aidant la 3<sup>ème</sup> Division d'Infanterie canadienne à dégager les Allemands des terres basses où ils empêchaient les navires de mer d'entrer dans le port en eaux profondes d'Anvers. Plus



The Trumpeter



tard, pendant l'hiver, l'unité a occupé une série de postes d'observation le long de la rivière Waal, qui, à l'époque, était la ligne de front. En 2025, le programme de ce groupe incluait les activités du Jour de la Mémoire du 4 mai et du Jour de la Libération du 5 mai.

Le groupe vert a été bien accueilli par des groupes de bénévoles provenant de différentes villes, musées et du conseil municipal de Dreumel. L'hospitalité et l'appréciation de ces personnes étaient tout aussi remarquables que pour la visite bleue.

Les visites comprenaient des visites des cimetières militaires canadiens à Holton, Adegem, Bergen-op-Zoom et Groesbeek, où chacun des participants de la visite a fait une présentation sur l'un des soldats tombés et les circonstances de leur décès. Ces visites étaient très émouvantes, car ces jeunes soldats ont été privés d'une vie familiale normale.

Le plus poignant a été le discours de Bill Duggan Jr. sur son père, le sergent William Duggan, qui a été tué dans une embuscade à Kilder le 1er avril 1945. Bien qu'il n'avait que quatre ans à l'époque, Bill Jr. a dit au groupe qu'il se souvenait très clairement du jour où le télégramme est arrivé pour informer sa mère du décès de son père. Il se souvient que sa grand-mère a commencé à pleurer même avant que le télégramme ne soit ouvert. À Groesbeek, le groupe a également pu prendre une photo avec la Gouverneure générale du Canada qui était également en visite ce jour-là.

Les visites ont également permis de découvrir plusieurs très belles sociétés historiques et musées, qui avaient tous de nombreuses expositions, photos et histoires à raconter. De plus, un effort particulier a été fait pour emmener les familles de vétérans sur des lieux où leur père ou grand-père avait servi ou avait été impliqué dans une ou plusieurs altercations.

Enfin, des couronnes et des coquelicots ont été déposés sur trois monuments qui honorent spécifiquement les membres du 17<sup>th</sup> Duke of York's Royal Canadian Hussars. Chaque fois que c'était possible, des épingle du drapeau du Canada et de petits drapeaux ont été distribués aux spectateurs, en particulier aux enfants. Nos hôtes ont fourni des efforts particuliers pour que les visites soient couvertes par leurs médias locaux.



Chacune des visites était intense avec de nombreux arrêts et de nombreuses interactions, mais à la fin, le niveau global de satisfaction des participants était très élevé. Merci à toutes les personnes du Canada et des Pays-Bas qui ont participé à ces visites.





### **VICTORIA (VICKI) MCGOWAN SOTVEDT, PH.D. (HISTORY)**

The Royal Canadian Hussars Association would like to congratulate Vicki Sotvedt on her recent publication of her doctoral thesis entitled "The Evolution of Canadian Divisional Reconnaissance Regiments during the Second World War." It can be found on the University of Calgary's digital repository of theses and dissertations. Concurrently, she successfully completed her graduate program and has been awarded a Ph. D in history. She is now seeking a professorship preferably in the faculty of history at a Canadian university.

Her study, which is over 400 pages long, explores the development of tactics and doctrine, weaponry, vehicles, and other technologies used by reconnaissance troops. Additionally, it provides operational accounts of the five divisional reconnaissance regiments and explores the various roles they assumed in combat from 1939 - 1945, filling a gap in developmental and operational histories of the Canadian army during that period. It demonstrates that Canadian reconnaissance regiments were critical to the success of Canadian army operations in the Second World War. In her own words, she also discovered that the divisional reconnaissance units were more involved in combat than in scouting, which was their expected role.

Another interesting finding was that two reconnaissance units in Italy briefly formed horses-mounted squadrons because, in the steep hills of Italy, horses could go places that armoured cars could not.

This was not the first thesis for Vicki. In 2019, she published her master's thesis entitled "The Development of the 7th Canadian Reconnaissance Regiment in Normandy and the Scheldt." That thesis focussed only on the 7<sup>th</sup> Recce. While studying, Vicki also worked as an archivist, notably reviewing, classifying, and archiving a collection of documents about the Winnipeg General Strike of 1919. Vicki describes herself as a person who is naturally very curious; and who likes to accumulate seemingly random facts, organize them and understand them.

Her interest in military affairs and more specifically her curiosity about the reconnaissance troops during the Second World War can partly be attributed to her telephone discussions with her late grandfather Sergeant John McGowan, the troop sergeant of 12 Troop of the 7<sup>th</sup> Canadian Reconnaissance Regiment (17<sup>th</sup> Duke of York's Royal Canadian Hussars).

Her grandfather, who passed away when she was 18 years old, lived in London, Ontario whereas she and her parents lived in Calgary, Alberta, so their interactions

were mostly by telephone. He was very happy to share some of his experiences with Vicki, and she was always happy to listen and question.

When John McGowan first joined the regiment as a trooper, he was assigned to be the driver for Lieutenant Benetiz, the troop leader of troop 12, the assault troop in "C" Squadron. By the time the unit was in the Battle of the Scheldt, he had been promoted to troop sergeant. When he was invited to consider becoming an officer, he refused out of concern for the men in his troop. He wanted to stay close by and keep them out of trouble and unnecessary danger.

He survived the war, as did the members of his troop, but his best friend, Sergeant William (Bill) MacKay, did not.

We thank Vicki for her interest in military affairs, reconnaissance troops, and the 7<sup>th</sup> Canadian Reconnaissance Regiment (17<sup>th</sup> Duke of York's Royal Canadian Hussars). As a tribute to her achievements so far, the Royal Canadian Hussars Association executive recently has voted to make her an honorary member of the association. We thank Vicki and wish her the best in her future career.

### **VICTORIA (VICKI) MCGOWAN SOTVEDT, PH.D. (HISTOIRE)**

L'Association du Royal Canadian Hussars souhaite féliciter Vicki Sotvedt pour la publication récente de sa thèse de doctorat intitulée « L'évolution des régiments canadiens de reconnaissance divisionnaires pendant la Seconde Guerre mondiale ». La thèse est disponible en anglais seulement dans le dépôt numérique de thèses et de mémoires de l'Université de Calgary. En parallèle, elle a réussi à terminer son programme de doctorat en histoire. Elle cherche maintenant un poste de professeur, de préférence dans la faculté d'histoire d'une université canadienne.



Son étude, qui compte plus de 400 pages, explore le développement des tactiques et de la doctrine, de l'armement, des véhicules et d'autres technologies utilisées par les troupes de reconnaissance. De plus, cela fournit des comptes rendus opérationnels des cinq régiments de reconnaissance divisionnaires et explore les divers rôles qu'ils ont assumés au combat de 1939 à 1945, comblant ainsi une lacune dans les histoires développmentales et opérationnelles de l'armée Canadienne durant cette période. La thèse démontre que les régiments de reconnaissance canadiens étaient essentiels au succès des opérations de l'armée Canadienne pendant la Seconde Guerre mondiale. Dans ses propres mots, elle a également découvert que les unités de reconnaissance divisionnaires étaient plus



impliquées dans le combat que dans la reconnaissance, qui était leur rôle attendu.

Une autre découverte intéressante était que deux unités de reconnaissance en Italie ont brièvement formé des escadrons montés à cheval parce que, dans les collines escarpées de l'Italie, les chevaux pouvaient aller dans des endroits où les voitures blindées ne pouvaient pas. Ce n'était pas la première thèse pour Vicki. En 2019, elle a publié sa thèse de maîtrise intitulée « Le développement du 7th Canadian Reconnaissance Regiment en Normandie et à l'Escaut. » Cette thèse ne portait que sur le 7th Recce. Tout en étudiant, Vicki a également travaillé en tant qu'archiviste, notamment en examinant, classifiant et archivant une collection de documents sur la grève générale de Winnipeg de 1919. Vicki se décrit comme une personne naturellement très curieuse et qui aime accumuler des faits apparemment aléatoires, les organiser et les comprendre.

Son intérêt pour les affaires militaires et plus spécifiquement sa curiosité pour les troupes de reconnaissance pendant la Seconde Guerre mondiale peut en partie être attribué à ses discussions téléphoniques avec son défunt grand-père, le sergent John McGowan, le sergent de la 12e Troupe de la 7<sup>th</sup> Canadian Reconnaissance Regiment (17<sup>th</sup> Duke of York's Royal Canadian Hussars). Son grand-père, qui est décédé quand elle avait 18 ans, vivait à London, en Ontario, tandis qu'elle et ses parents vivaient à Calgary, en Alberta, leurs interactions se faisaient donc principalement par téléphone.

Il était très heureux de partager certaines de ses expériences avec Vicki et elle était toujours heureuse d'écouter et de poser des questions. Lorsque John McGowan a d'abord rejoint le régiment en tant que cavalier, il a été affecté comme conducteur du lieutenant Benetiz, le chef de troupe de la troupe 12, la troupe d'assaut de l'escadron "C". Au moment où l'unité était à la bataille de l'Escaut, il avait été promu sergent de troupe. Lorsqu'il a été invité à envisager de devenir officier, il a refusé par souci pour les hommes de sa troupe. Il voulait rester près d'eux et les tenir à l'écart des problèmes et des dangers inutiles. Il a survécu à la guerre, tout comme les membres de sa troupe, mais son meilleur ami, le sergent William (Bill) MacKay, n'a pas survécu.

Nous remercions Vicki pour son intérêt pour les affaires militaires, les troupes de reconnaissance et le 7<sup>th</sup> Canadian Reconnaissance Regiment (17<sup>th</sup> Duke of York's Royal Canadian Hussars). En hommage à ses réalisations jusqu'à présent, l'exécutif de l'Association du Royal Canadian Hussars a récemment voté pour qu'elle devienne un membre honoraire de l'association. Nous remercions Vicki et lui souhaitons le meilleur pour sa future carrière.

## **ANNUAL FIELD TRIP FOR THE FRIENDS AND FORMER MEMBERS OF 'B' SQUADRON**



On Saturday, 26 April 2025, the Friends and Former Members of 'B' Squadron, conducted their annual field trip, this time going to the Canadian War Museum in Ottawa. Thirty-five people were in attendance, including some members of the Otterburn Park Legion and the RCH Association. For veterans and 2 guests each, the normal price of admission and parking was waived, and each veteran was given a \$20 voucher for lunch at the museum's snack bar.



The participants were treated to a one-hour guided tour, compliments of the RCH Association. One of the highlights of the guided tour was the briefing about the tombstone of one of Canada's Unknown Soldiers. Before coming to the museum, it marked the grave of one of the 6,846 Canadians buried during the First World War as "unknown soldiers," meaning their bodies were recovered but their identities could not be confirmed. The soldier whose grave was marked with this tombstone was removed from his resting place in Cabaret Rouge Cemetery, near Vimy Ridge, and re-interred at the Tomb of the Unknown Soldier at Canada's National War Memorial in Ottawa on 28 May 2000. The tombstone was then donated to the Canadian War Museum, where it is displayed prominently in Memorial Hall. According to the tour guide, it is situated in the museum in a way that the sun shines directly on it at 11:00 hours every year on the 11 November. After the guided tour, participants were free to explore the museum on their own. In typical armoured corps fashion, many of the participants headed for the basement where the different armoured vehicles are on display. After the visit, many of the participants visited the Lone Star Restaurant for some refreshments and Mexican food. Bravo and thanks to the main organizers of the event who was Mike Abourousse, assisted by Isabelle Châtillon.



## **EXCURSION ANNUELLE POUR LES AMIS ET ANCIENS MEMBRES DE L'ESCADRON 'B'**

Le samedi 26 avril 2025, les Amis et anciens membres de l'Escadron 'B' ont organisé leur excursion annuelle, cette fois-ci au Musée Canadien de la guerre à Ottawa. Trente-cinq personnes étaient présentes, y compris quelques membres de la Légion d'Otterburn Park et de l'Association du RCH. Pour les vétérans et 2 invités chacun, le prix normal d'entrée et de stationnement a été supprimé, et chaque vétéran a reçu un bon de 20 \$ pour le repas de midi au café du musée.

Les participants ont bénéficié d'une visite guidée d'une heure, offerte par l'Association du RCH. Un des points forts de la visite guidée a été la présentation à propos de la pierre tombale de l'un des soldats inconnus du Canada. Avant de venir au musée, elle désignait la tombe de l'un des 6 846 Canadiens enterrés pendant la Première Guerre mondiale en tant que « soldats inconnus », signifiant que leurs corps avaient été retrouvés mais que leurs identités n'avaient pu être confirmées.

Le soldat dont la tombe était marquée par cette pierre tombale a été déplacé de son lieu de repos au cimetière de Cabaret Rouge, près de la crête de Vimy, et réinhumé au Tombeau du Soldat Inconnu au Mémorial National de Guerre du Canada à Ottawa le 28 mai 2000. La pierre tombale a ensuite été donnée au Musée Canadien de la guerre, où elle est exposée bien en vue dans la Salle commémorative.

Selon le guide du musée, elle est située dans le musée de telle sorte que le soleil brille directement dessus chaque année à 11 heures le 11 novembre.



Après la visite guidée, les participants étaient libres d'explorer le musée par eux-mêmes. D'une façon typique des corps blindés, de nombreux participants se dirigèrent vers le sous-sol où les différents véhicules blindés sont exposés.



Après la visite, la plupart des participants ont visité le restaurant Lone Star pour se rafraîchir et déguster de la cuisine mexicaine. Bravo et merci aux principaux organisateurs de l'événement, Mike Abourousse, assisté par Isabelle Châtillon.

## **LE RCH BIEN REPRÉSENTÉ À LA PREMIÈRE ÉDITION DU GALA DU 34<sup>E</sup> GROUPE-BRIGADE DU CANADA**

Le 3 mai dernier avait lieu le premier gala organisé par le Commandant du 34<sup>e</sup> GBC. Cet événement, sous la présidence d'honneur de la sénatrice Danièle Henkel et LColH du Régiment de Maisonneuve et du Commandant de l'armée canadienne le Lieutenant-Général Michael Wright, CMM, MVM, MSM, CD. Ce gala avait pour but de reconnaître le soutien inestimable des employeurs et institutions d'enseignement des réservistes, des partenaires clé et des familles des militaires qui permettent à la Brigade de remplir ses importantes missions tant au Canada qu'à l'étranger.

Notre ColH MC Jarry, qui est également présidente Québec pour le Conseil de liaison de forces canadiennes, a donc acheté deux tables et ce qui a permis à quelques réservistes de notre unité qui en ont exprimé le souhait d'inviter leur employeur ou représentant de leur institution d'enseignement afin de leur dire merci pour leur soutien. Ces invités, qui assistaient pour la toute première fois à un souper régimentaire, se sont dit fort impressionnés et très honorés d'assister à un pareil événement. Mission accomplie! Ce gala se veut un événement annuel. Si vous aimeriez souligner le soutien de votre employeur ou institution d'enseignement n'hésitez pas à communiquer avec Mme Jarry pour participer à la prochaine édition!



### **THE RCH WELL REPRESENTED AT THE FIRST 34TH CANADIAN BRIGADE GROUP GALA**

On May 3rd, the first gala organized by the Commanding Officer of the 34th CBG took place. This event, under the honorary presidency of Senator Danièle Henkel, LColH of the Régiment de Maisonneuve, and the Commander of the Canadian Army, Lieutenant-General Michael Wright, CMM, MVM, MSM, CD, was held. The purpose of this gala was to recognize the invaluable support of the employers and educational institutions of reservists, key partners, and military families who enable the Brigade to fulfill its important missions both in Canada and abroad.



Our HCol MC Jarry, who is also the Quebec Chair of the Canadian Forces Liaison Council, purchased two tables, allowing a few reservists from our unit who expressed the wish to do so to invite their employer or representative from their educational institution to thank them for their support. These guests, who were attending a regimental dinner for the very first time, said they were very impressed and honored to attend such an event. Mission accomplished! This gala is an annual event. If you would like to highlight the support of your employer or educational institution, do not hesitate to contact Ms. Jarry to participate in the next edition!

### **MEMBERSHIP**



Isabelle, would like to welcome new life members, simply fill out the form online, click the link below and send it to our membership chairpersons.

Payment for life membership is now accepted on our website, or via post Canada at a one-time cost of \$150.00 payable in the name of

"RCH Association".

Please complete the information online at RCH.ca or request a form via email:



#### **RCH Association Membership**

4185 Cote des Neiges Rd. Montreal,  
Qc. H3H 1X2

[ichatt@hotmail.com](mailto:ichatt@hotmail.com)

Isabelle vous souhaite la bienvenue aux nouveaux membres à vie, il suffit de remplir le formulaire en ligne, de cliquer sur le lien ci-dessous et de l'envoyer à nos présidents d'adhésion.

Le paiement de l'adhésion à vie est maintenant accepté sur notre site Web, ou par l'intermédiaire de Post Canada à un coût unique de 150,00 \$ payable au nom de « RCH Association ».

Veuillez remplir l'information en ligne à RCH.ca ou demander un formulaire par courriel :

### **LOST TRAILS**



We are looking for information about our lost members, if you know who and where they are please let please contact, [Karlheinz009@sympatico.ca](mailto:Karlheinz009@sympatico.ca)

The Association Executive holds a list of our fallen members and the locations where the are interned, if you have any information concerning a loved one, please lets us know, you can contact Karl via email, thank you.

### **The people we are seeking are the following:**

[Mrs. Ruth Costin](mailto:Mrs.RuthCostin)

The Trumpeter



### **LAST POST**

#### **Major (retd) Russell Baird (1944 - 2025)**



The Royal Canadian Hussars Association offers its condolences to the family and friends of Major (retired) Russell Baird, who, from 1977 to 1983, served with the Royal Canadian Hussars at the Cote-des-Neiges Armoury in Montreal. Russell passed away on 21 March 2025, at the age of 80.

Russell obtained a Bachelor of Applied Science in mechanical engineering at the University of Waterloo in 1969. While at university, he participated in the Canadian Officer Training Corps (COTC) program from 1965 to 1966 along with Graham Ball, who served notably as commanding officer of the Royal Canadian Hussars from 1974 to 1977.

Phase 1 of the Officer Training was in Shilo, Manitoba during the summer of 1965 and Phase 2 was at the Armoured School in Borden, Ontario where reserve and regular officer candidates trained together using Centurion tanks. After his COTC training, he joined the Ontario Regiment in Oshawa as a reservist, where he later rose to the rank of Major. When Russell moved to Montreal for business purposes, he transferred to the Royal Canadian Hussars (Montreal). At that time, the unit had no majors, so Russell's arrival was timely. He was appointed Deputy Commanding Officer and provided much-needed assistance to the then-commanding officer, Lieutenant-Colonel Roger Turnell (1977-1979.) In 1980, Russell commanded an Arctic Viking exercise during which 120 reservists from across Canada trained in summer operations in the north. This included training in navigation, survival, and communications. Later, back at the unit, John Cochrane remembers commanding "B" Squadron of the Royal Canadian Hussars (Montreal) while Russell commanded "A" Squadron. They faced the same difficulties as keeping reservists interested in the unit even though training activities were significantly reduced due to severe budget cuts.

In civilian life, Russell briefly worked as an engineer before becoming an entrepreneur and founding a company that developed and sold city caricature maps with integrated advertising of tourist attractions and other entities such as restaurants and hotels.

He is survived by his brothers, John (Swaena) and Gordon (Suzanne); his five children: Katherine (Ron), Emilie (Julián), Kerry, Deanna (Nathan), and Julian; his second wife Laura (née Knight); his first wife Carol (née Cannon); and an extended family that includes eight grandchildren.

He will be remembered for his writings. He seemed to be knowledgeable on many historical subjects far beyond the range of an average person.

We thank Russell for his service to his country and to his unit as well as to his family and friends. May he rest in peace.



## **Major (ret) Russell Baird (1944 - 2025)**



L'Association du Royal Canadian Hussars offre ses condoléances à la famille et aux amis du Major (retraité) Russell Baird, qui, de 1977 à 1993, a servi au sein du Royal Canadian Hussars au manège militaire de la Côte-des-Neiges à Montréal. Russell est décédé le 21 mars 2025, à l'âge de 80 ans.

Russell a obtenu un baccalauréat en sciences appliquées en génie mécanique à l'Université de Waterloo en 1969. Pendant ses études universitaires, il a participé au programme du Corps d'entraînement des officiers canadiens (COTC) de 1965 à 1966 avec Graham Ball, qui a notamment été commandant du Royal Canadian Hussars de 1974 à 1977. La phase 1 de la formation des officiers a eu lieu à Shilo, au Manitoba, au cours de l'été 1965, et la phase 2 s'est déroulée à l'École blindée de Camp Borden, en Ontario, où les élèves-officiers de la Réserve et de la Force régulière se sont entraînés ensemble sur des chars Centurion. Après sa formation COTC, il s'est joint à l'Ontario Regiment à Oshawa en tant que réserviste, où il a ensuite atteint le grade de major. Lorsque Russell s'installa à Montréal pour affaires, il passa au Royal Canadian Hussars (Montréal). À cette époque, l'unité n'avait pas de majors, donc l'arrivée de Russell était opportune. Il a été nommé commandant adjoint et a fourni une aide précieuse au commandant de l'époque, le Lieutenant-colonel Roger Turnell (1977-1979). En 1980, Russell a commandé un exercice Arctic Viking au cours duquel 120 réservistes de partout au Canada se sont entraînés dans le cadre d'opérations en été dans le Nord. Cela comprenait une formation en navigation, en survie et en communications. Plus tard, de retour à l'unité, John Cochrane se souvient avoir commandé l'escadron « B » du Royal Canadian Hussars (Montréal) tandis que Russell commandait l'escadron « A ». Ils ont dû faire face aux mêmes difficultés, comme maintenir l'intérêt des réservistes pour l'unité, même si les activités d'entraînement avaient été considérablement réduites en raison de compressions budgétaires sévères.

Dans la vie civile, Russell a brièvement travaillé comme ingénieur avant de devenir entrepreneur et de fonder une entreprise qui développait et vendait des cartes caricaturales des villes avec une publicité intégrée d'attractions touristiques et d'autres entités telles que des restaurants et des hôtels.

Il laisse dans le deuil ses frères, John (Swaena) et Gordon (Suzanne) ; ses cinq enfants : Katherine (Ron), Emilie (Julián), Kerry, Deanna (Nathan) et Julian ; sa deuxième épouse Laura (née Knight) ; sa première épouse Carol (née Cannon) ; et une famille élargie qui comprend huit petits-enfants.

On se souviendra de lui pour ses écrits. Il connaissait très bien de nombreux sujets historiques, beaucoup plus que la moyenne des gens.

Nous remercions Russell pour les services qu'il a rendus à son pays et à son unité, ainsi qu'à sa famille et à ses amis. Qu'il repose en paix.

The Trumpeter



## **RCH ASSOCIATION EXECUTIVE COMMITTEE 2025**

**Steven Barrette**

**President**

**Steven.barrette@gmail.com**

**Isabelle Châtillon**

**1st Vice-President & Membership**

**ichatt@hotmail.com**

**Scott Laing**

**2nd Vice-President**

**slaing@gmail.com**

**John Cochrane**

**Treasurer**

**John.s.cochrane@videotron.ca**

**Nicolas Waldteufel**

**Secretary**

**waldteufel1@yahoo.ca**

**Karl Kramell**

**Public Relations**

**Karlheniz009@sympatico.ca**

**Donald Greene**

**Museum Curator**

**greene\_donald@hotmail.com**

**Don Pelletier**

**Assistant Museum Curator**

**don.pelletier@bell.net**

**Gordon Weekes**

**Activities**

**geewee247@gmail.com**

**Denis Gilbert**

**Web Master**

**denis.gilbert@videotron.ca**

**Philippe Turbide**

**Exécutive**

**philturbide@gmail.com**

**Guy Belair**

**Exécutive**

**melanie850428@outlook.com**



## 2025 ASSOCIATION ACTIVITIES - ÉVÉNEMENTS D'ASSOCIATION 2025

UN PEACEKEEPERS DAY SUNDAY 10 <sup>TH</sup> AUGUST HEMMINGFORD LEGION	JOUR INTERNATIONALE DES CASQUE BLEUS DES UN DIMANCHE LE 10 AOUT LÉGION HEMMINGFORD
FAMILY DAY CORN ROAST SUNDAY 24 <sup>TH</sup> AUGUST HEMMINGFORD LEGION	JOUR DE FAMILLE ÉPLUCHETTE DE BLÉ D'INDE DIMANCHE LE 24 AOUT LÉGION HEMMINGFORD
OCTOBERFEST SATURDAY 25 <sup>TH</sup> OCTOBER CDN ARMOURY COMBINED MESS	OKTOBERFEST SAMEDI LE 25 OCTOBRE MANÈGE MILITAIRE CDN MESS COMBINÉ
REMEMBRANCE CEREMONY SUNDAY 9 <sup>TH</sup> NOVEMBER HEMMINGFORD LEGION	JOUR DE SOUVENIR DIMANCHE LE 9 NOVEMBRE LÉGION HEMMINGFORD
REMEMBRANCE DAY LUNCHEON TUESDAY 11 <sup>TH</sup> NOVEMBER CDN ARMOURY COMBINED MESS	DÎNER DU JOUR DU SOUVENIR MARDI LE 11 NOVEMBRE MANÈGE MILITAIRE CDN MESS COMBINÉ
REGIMENTAL CHRISTMAS LUNCH SATURDAY 6 <sup>TH</sup> DECEMBER CDN ARMOURY	DÎNER RÉGIMENTAIRE DE NOËL SAMEDI LE 6 DÉCEMBRE MÉNAGE MILITAIRE CDN

### ASSOCIATION ACTIVITIES D'ASSOCIATION



09h30.

Hello Hussars, as chairperson of the association activities, please contact me if you have any activities questions.

[geewee247@gmail.com](mailto:geewee247@gmail.com)

Bonjour Hussars, en tant que responsable du comité des activités d'association, veuillez me contacter si vous avez des questions sur les activités.

Above you will find a complete list of all the associations scheduled activities. We hope to see our members in great numbers, all are welcome.

On the last Thursday of each month, join us for breakfast at Brasserie Manoir 6810 St-Jacques at 09h30.

**Vous trouverez ci-dessus une liste complète de toutes les activités d'association. Nous espérons voir nos membres en grand nombre.**

**Le dernier jeudi du mois joignez-vous à nous pour le petit-déjeuner a la Brasserie Manoir 6810 St-Jacques à 09h30.**

